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روز گذشته ۳ فیلم دیگر از 
بخش بین الملل جشنواره 
معرفی  شــده و به نمایش 
درآمدنــد.   در ســومین 
روز نمایش ایــن آثار که 
دیروز سه شنبه ۱۸ بهمن 
ماه از ســاعت ۱۵ در سالن 
۳ پردیس ملت آغاز شد، 
»شن«  ســینمایی  فیلم 
به کارگردانی ویزاکســا 
چاندراسکارام ساعت ۱۵ 
محصول کشور سریلانکا، 
فیلم ســینمایی»زندگی 
عاشــقانه « به کارگردانی 
کوجی فــوکادا  محصول 
کشور ژاپن ساعت ۱۷:۳۰، 
فیلم ســینمایی » موهبت 
الهی« به کارگردانی اصل 
ژورائوا محصول کشــور 
قرقیزستان ساعت ۲۰ به 

نمایش درآمد.

وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی گفت: عده ای نباید 
با سیاســی کاری معیشت 
اهالی ســینما را گروگان 
بگیرند، ما بــا این روش 
نادرست و خطرناک مخالف 

هستیم.
محمدمهدی اســماعیلی 
عصر سه شنبه با حضور در 
پردیس سینمایی ملت محل 
برگزاری چهــل و یکمین 
جشنواره بین المللی فیلم 
فجر )خانه جشــنواره( در 
جمع خبرنگاران، گفت:  من 
از چند ماه پیش این صحبت 
را خدمت اهالی ســینما 
گفته ام، عــده ای نباید با 
سیاسی کاری معیشت اهالی 
سینما را به گروگان بگیرند. 
این کار خطرناک است و ما با 
این روش مخالفیم و آن را 

نادرست می دانیم.
اسماعیلی با تاکید بر این 
که فضا را برای کار جمعی 
اهالی سینما فراهم کردیم 
و ادامه خواهیم داد اظهار 
داشت: اجازه نخواهیم داد 
عده ای سینما و اهالی سینما 
را با بازی های سیاســی به 

گروگان خودشان بگیرند.
وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اســماعیلی در پاســخ 
به ســوالی دربــاره رونق 
جشــنواره گفت: درباره 
میزان اســتقبال عدد و 
رقم ها باید صحبت کنند. 
امروز آقای خزاعی رئیس 
سازمان سینمایی و آقای 
دبیر جشــنواره  امینی، 
با عدد و رقم نشــان دادند 
میزان حضور مردم به مراتب 
از سال های گذشته وسیع 

تر بوده است.
وی با اشــاره بــه رونق 
جشنواره تئاتر فجر گفت: 
در تئاتر چنان اســتقبالی 
شد که در سالن های تئاتر 
مردم روی زمین نشســته 
بودند. من در حیاط دولت 
وقتی گفتم سالن ها مملو از 
جمعیت است،که یکی، دو 
عکس از افتتاحیه را نشان 
دادند. اما بعد مشخص شد 
چه استقبال فزاینده ای رخ 

داده است.
اســماعیلی  افــزود: در 
جشــنواره شهرستان ها 
که دیروز شروع شد موج 
استقبال و همراهی را شاهد 
هستیم. در ســینماهای 
مهم تهران عدد اشــغال 
سینماهایمان بسیار بالا و 
در مواردی بالای ۹۰ درصد 
 اســت. این نکته نشــان 
می دهد مــردم اهل قهر 
با ســینما نیـــستند. با 
سیـاست هـای خــوبی که 
اتفاق افتاده و فیلم هایی که 
به جشنواره رسیده، فضای 
الفت، وفاق و همبستگی بین 
خانواده های ایرانی و سینما 

تقویت شده است.
وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی گفــت: آغوش 
وزارت ارشاد به روی همه 
هنرمندان باز اســت و اگر 
کسی دچار اشتباهی شده 
باشــد فضا باز است و ما از 
هنرمندان  تمام  بازگشت 

استقبال می کنیم.

سال گذشــته بود که فیلم سینمایی 
»منصور« بــه کارگردانی ســیاووش 
ســرمدی اکــران شــد؛ فیلمی که 
به بخش هایــی از زندگی شــخصی 
شهیدستاری و دورانی که در فرماندهی 
نیروی هوایی حضور داشت، می پرداخت. در آن فیلم محسن قصابیان 
نقش شهیدستاری را بازی می کند و فیلم که محصول اوج بود، توانست 
تماشاگر خود را داشته باشد. به فاصله یک سال از تولید این فیلم حالا 
زندگی شهیدستاری سوژه فیلم یک کارگردان فیلم اولی شده است؛ با 
این تفاوت که این فیلم دورانی را به تصویر می کشد که شهیدستاری در 
پدافند نیروی هوایی حضور داشت. »هایپاور« نام فیلمی به کارگردانی 
هادی محمدپور است؛ یکی از فیلم اولی های حاضر در جشنواره فیلم 
فجر. محمدپور از هنرمندان خوی اســت که پیش تر تله فیلم هایی 
را تولید کرده و قرار اســت با این فیلم در جشــنواره حضور داشته 
باشــد. اتابک نادری در این فیلم نقش شهیدستاری را بازی می کند؛ 
بازیگری که از تئاتر آمده و در این سال ها حضور پررنگی در سریال های 
تلویزیونی داشته است. نادری که تجربه بازی در سریال »شوق پرواز« 
یدالله صمدی را هم داشته از حضورش در نقش شهیدستاری می گوید: 
»با توجه به شناختی که از قهرمانان پروازی داشتم و همچنین به واسطه 

علاقه ای که داشتم، نقش را پذیرفتم.«

چطور شد که نقش شهیدستاری را در فیلم سینمایی هایپاور 
پذیرفتید؟

بعد از نوروز بود که بازی در این نقش به من پیشــنهاد شــد. بعد از 
پیشنهاد کمی دودل بودم، اما با توجه به اینکه قبلا در سریال »شوق 
پرواز« بازی کرده بودم و شناخت و علاقه زیادی به قهرمانان پروازی 

داشتم، نقش را پذیرفتم.

سال پیش هم فیلم سینمایی »منصور« اکران شده بود. این 
موضوع به لحاظ نوع کار و تکرار سوژه برایتان سخت نبود؟

راستش وقتی نقش را قبول کردم، به دوستان فیلم »منصور« زنگ زدم 
و حتی با آقای محسن قصابیان، بازیگر شهیدستاری که از دوستانم 
است، صحبت کردم. او به من پیشنهاد کرد که حتما نقش را قبول کنم 
و گفت: »قرار نیست نقش یک شخصیت را تنها یک نفر بازی کند و 
این نقش به نام کسی هم ثبت نشده است. لذت کار این است که همه 
بازیگران نقش های مختلف را بازی کنند.« خودم هم به این موضوع 

فکر کرده بودم و بدم نمی آمد این نقش را تجربه کنم.

میان قصه فیلم »هایپاور« و »منصور« تفاوت هایی وجود دارد؟ 
در فیلم منصور علاوه بر زندگی شخصی، زمانی که شهید ستاری در 
فرماندهی نیروی هوایی بود، سینمایی شد، اما در »هایپاور« دوران 
معاونت عملیات و پدافندی وی را به تصویر کشیده اند. زمانی که شهید 
ستاری در پدافند نیروی هوایی بود جنس کارش در دوران جنگ فرق 
می کرد و این فیلم نشان می دهد که در آن دوران چگونه امنیت آسمان 

حفظ می شد و این امنیت مستلزم یک پدافند هوشمند بود.

پروسه تولید فیلم چند وقت به طول انجامید؟
پیش تولید »هایپاور« ۳۰روز قبل از عید نوروز آغاز شد و از خردادماه 
هم تصویربرداری آن کلید خورد. فیلمبرداری تقریبا ۳۰جلسه طول 

کشید. البته کار در یک فیلم نظامی هم سختی های خودش را دارد.

در خیلی از فیلم های تلویزیونی و سریال ها بازی کرده اید و 
تجربه حضور در فیلم های سینمایی را هم دارید. این کار همکاری تان با 

یک کارگردان فیلم اولی بود؛ شناختی از کارگردان داشتید؟
اول این را بگویم که قبلا در یک فیلم داســتانی با هادی محمدپور 

همکاری داشتم و او را می شناختم، اما موضوع اصلی اعتمادی است که 
باید میان بازیگران، عوامل و کارگردان وجود داشته باشد. این اعتماد 
دوطرفه است. تیمی که چیده شد هم حرفه ای بود. از مشاور کارگردان 
گرفته تا تصویربردار و تدوینگر »هایپاور« از حرفه ای هایی بودند که 
حضور داشتند و همین مجموعه شرایط باعث شد به طور جدي حضور 
داشته باشم. همکاری می تواند یک ریسک هم باشد و البته برای خودم 
یک تجربه خوب بود؛ ما بچه های تئاتــری می گوییم که کار کردن با 
افراد مختلف باعث می شود که خیلی چیزها یاد بگیریم و در سینما هم 
این گونه است. در مدیوم تصویر زیاد کار کرده ام، اما باید تلاش می کردم 

که به این نقش و شخصیت بروم و این موضوع دغدغه ام شده بود.

برای بازی در این نقش مشاورانی هم داشتید؟
در این فیلم، مشاوران نظامی حضور داشــتند. در صحبت هایی که 
داشتیم، مشاوران می گفتند که قرار نیست در این فیلم قهرمان خلق 
کنیم. ستاری همیشه در کارزار بود و می گفتند خودش را بازی کنم تا 

فیلم به سمت شعاری شدن پیش نرود.

با توجه به تولید »منصور« در سال گذشته و »هایپاور« 
به نظرتان برای تماشاگر قیاس پیش نمی آید؟

خب، این مقایسه طبیعی اســت. ما در مواجهه با نقش های یکسان، 
نگاه های مختلف داریم، اما نکته ای که قبلا هم به آن اشــاره کردم، 
این اســت که در »هایپاور« بعد دیگری از شخصیت و فعالیت شهید 
ستاري به تصویر کشیده شده است و با فیلم »منصور« تفاوت زیادی 
دارد. سازندگان فیلم هم نمی خواســتند به شخصیت اثر بپردازند 
و بیشتر هدفشان این اســت که بگویند در آن دوران پدافند نیروی 
هوایی چگونه فعالیت می کــرد و در زمان جنگ چه کارهایی صورت 

گرفته است. 

گفت وگو با اتابک نادری، بازیگر شهیدستاری در فیلم »هایپاور«

 ستاری همیشه
 در کارزار بود

گفت و گو

روزنامه نگار
فهیمه پناه آذر

گزارش

نظرات مهمانان برنامه ها 
موضع خودشان است

واکنش رئیس سازمان صداوسیما به حرف های 
مهمان برنامه» هفت«

برنامه »هفت« با اینکه از شبکه3 به شبکه نمایش 
کوچ کرده و دیگر مســعود فراســتی هم در آن 
حضور ندارد، اما حاشــیه هایش را در خانه قبلی 
جا نگذاشــته و با آنها به خانه جدید آمده است. 
یکشنبه شب، ابوالقاسم طالبی، کارگردان سینما 
و تلویزیون، یکشنبه شب مهمان برنامه »هفت« 
بود و درباره ســینماگران زن، حرف هایی زد که 
واکنش های زیــادی را چه در فضــای مجازی و 
چه در رسانه های رســمی به دنبال داشت. حتی 
دوشنبه شب، در قســمت »میز نقد« برنامه، امیر 
قادری پیش از اینکه ســخنانش را آغاز کند، به 
حرف های طالبی واکنش نشــان داد و بیان این 
صحبت ها را از رســانه ملی نادرســت خواند. در 
تازه ترین واکنش بــه صحبت های طالبی، پیمان 
جبلی، رئیس سازمان صداوسیما در حاشیه مراسم 
تجلیل از خانواده های شهدا گفت: »ما در فضای 
غبارآلودی که در ماه های اخیر با آن روبه رو بودیم 
شــاهد موضع گیری های غلطی از سمت برخی 
چهره ها و هنرمندان بودیم که تصورات، تحلیل ها 
و روایت های غلط آنها باعث شد اینها به عرصه ای 
وارد شــوند که شــاید بخش زیادی از واقعیت را 
نتوانســتند ببینند و ســخنانی بیان کردند که 
احساسات بخش عمده ای از جامعه را جریحه دار 
کرد. واکنش ها به این رفتارهــا، عکس العمل ها 
و کنش هــا طبیعتاً متفاوت بوده و آنچه توســط 
مهمان و کارشــناس برنامه ها مطرح می شــود 

طبیعتاً موضع و نظر خودشان است.«
وی درباره ادبیات به کاررفتــه در این برنامه هم 
گفت: »آنچه باید به آن توجه کرد این اســت که 
در فضایی که به مقدس ترین مقدسات ما در طول 
ماه های گذشته توهین شده و با وجود فتنه ای که 
پشت سر گذاشته ایم، طبیعی است که واکنش ها و 
عکس العمل هایی صورت بگیرد که البته بعضی از 
این نظرات با ادبیات بهتری می توانست بیان شود. 
شاید با ادبیات مناسبی بیان نشد، اما واکنشی به 
آن رفتارها و اظهارنظرهایی است که در طول این 

چند ماه بیان شده بود.«
بهروز افخمی در برنامه دوشــنبه شب »هفت« 
نیز در قبــال اعتراض امیر قــادری به حرف های 
طالبی و واکنش خودش در مقــام مجری هفت 
به حرف های کارگردان »قلاده هــای طلا«، آن 
حرف ها را طنزآمیز دانســت و سرگرم کنندگی 

سینما را وظیفه اصلی آن قلمداد کرد.

به دنبال جنجال نیستیم
محمد تنکابنــی، تهیه کننده »هفــت«، درباره 
قسمت حاشیه ساز این برنامه با حضور ابوالقاسم 
طالبی به ایســنا گفت: در این قســمت سوژه ما 
عِرق ملی در ســینمای ایران بود که بابت آن کار 
محتوایی انجام شــده بود. آقــای طالبی هم بر 
همین مبنا دعوت شــده بودند که به حوزه عرق 
ملی در ســینمای ایران بپردازند؛ اما از جایی به 
بعد جهت صحبت های مهمان بــا موضوعی که 
مدنظرمان بود، متفاوت شــد و این اتفاقی است 
که در بسیاری از برنامه ها رخ می دهد. به هر حال، 
در برنامه موضوعی مشــخص می شود، مهمانی 
دعوت می شــود و در جاهایی دســت مهمان و 
کارشناس بسته نیســت. در این برنامه هم آقای 
طالبی یکســری نکاتی را فرمودند که بر مبنای 
همیــن آزادی بیان بــوده و قاعدتا صحبت هایی 
که انجام می دهند به کارشــناس و مهمان برنامه 

مربوط است.
وی با بیان اینکه ایــن اتفاق ســناریویی از قبل 
چیده شــده نبــود و مهمــان برنامــه در لحظه 
صحبتی را انجــام داد، گفت: این نــوع موارد در 
برنامه »هفــت« روال خاصی نیســت که بگویم 
هر ســری به دنبال جنجــال هســتیم؛ چراکه 
موضوع و محور برنامه ما کاملا مشــخص اســت.

 آقای طالبی به عنوان فیلمســاز صحبت هایی را 
انجام دادند که قطعا اگر لازم باشد خودشان باید 
پاسخگو باشــند؛ چرا که موضوع و فضای برنامه 
ما کاملا مشــخص بود. تنکابنی دربــاره واکنش 
بهروز افخمی هم به ایــن صحبت ها گفت: آقای 
افخمی در برنامه شــامگاه گذشــته »هفت« هم 
همین نکتــه را عنوان کردند که بــه هر حال این 
صحبت ها نظر شخصی مهمان بوده  و خنده های 
ایشــان متوجه ادبیاتی بوده که ابوالقاسم طالبی 

بــه کار می بـُـرد و این جمــلات برایش 
چیزی در حد شوخی و مزاح بوده است.

نمایش 3 فیلم 
خارجی در بخش 

بین الملل

آغوش وزارت 
ارشاد به روی همه 
هنرمندان باز است 

۷۷ ۱4۱۵

شور جوانیسینمای شگفت انگیز ایران
 تجلیل مدرس ورک شاپ »روش ها و تکنیک های فیلمنامه اقتباسی« 

در بخش بین الملل جشنواره فیلم فجر  ازسینما ی ایران
 نگاهی به فراز و نشیب های
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